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Yaln ı z iki serbest ş ekli olan isim ve fiil tekrarlamalar ı ndan ba ş ka 
morfologi bak ı m ı ndan da tekrarlama vard ı r ; bu türlü tekrarlaman ı n 
serbest ş ekli sade bir tanedir. 

Tekrarlanm ış  kelimelerin birbiriyle ve cümle içindeki di ğ er kelime-
lerle ilgisi ba ş ka baş kad ı r. Birinci kelime ikincinin bir s ı fat ı  [attribute] 
olabilir, yahut tekrarlanan kelimelerin her ikisi de kendilerinden sonra 
gelen isim veya fiilin yüklemi [attribute] dir, veya tekrarlanan kelime-
lerin her ikisi de dativus halindedir, yahut birincisi ablativus, ikincisi 
dativus halinde olabilir (12.1-6). 

Tekrarlanan fiiller çok defa mürekkep cümlelerin daha küçük 
cümle yap ı lar ı nda kullan ı l ı r (12.7, 8, 9). 

Morfologi bak ı m ı ndan tekrarlamalarda tek bir kelimenin ilk hecesi 
baş a hariçten ek [exfix] olarak getirilir, araya bir konson sokulur 
(12.10, 11); hece bir bütün olarak (12.12), bir de son ek tekrarlan ı r 
(1.16; 14.4, 9). 

12.1 Endosantrik cümlede tekrarlanm ış  isirnden önce gelen s ı fat 
[attribute]. Ikinci veya as ı l kelime, çok defa (serbest veya tabi olarak) 
dativus halindedir, nadir olarak da ba ğ lama halinde bir kelime olabilir: 
"kopan ipi 	birbirine bağ lad ı m„ IIDA; "bir askerle kar şı  kar şı ya 
yemek yedik „* "kahve 	kendi kendine ac ı laş t ı ,, IA; "yar ı nı  saat 
bir birimize bak ış t ı k„ III ; "ben her ş eyi 	körü körüne beğ enmem„ 
IIDA; "yar ı m saat birbirimizle çeki ş tik„ VI; "biz birbirimizle sevi ş mi-
yoruz„ VIA . 

12. 2. S ı fat [attribute] i ş ini gören tekrarlanm ış  kelimeden önceki 
s ı fat [attribute]. Burada her iki kelime de endosantrik cümlenin ba şı  
olarak yap ı  sonu fiiline zarf i ş ini görürler: "aksan ı  yava ş  "yava ş  doğ -
ruluyor„ IA; "gözlerinizle öyle etra : fa yumu şak yumuşak bakmay ı n„ 
III; "h ı rs ı z dükkan ı  rahat rahat soydu„ IIA; "O adam ş apkalar ı  birer 
birer kal ı plad ı „ IIA; "parlayan gözleriyle bana fena: fena: bakt ı „ III; 
"bir saat tatl ı  tatl ı  konu ş tular„ I ; "yüzüme al ı k al ı k bakma 1 „ III. 

"' Öyle anla şı l ı yor ki buraya miiellifler «We ate food with a soldier, one of us 

opposite to the other» cümlesinin tercümesi olarak yanl ış l ı kla yukarda gene misal 
olarak verilen «birbirimizle yar ı m saat çeki ş tik» cümlesini yazm ış lar. (Çevirenler). 
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12.3. S ı fat [attribute] i ş ini gören tekrarlanm ış  kelimelerden önceki 
s ı fat [attribute]. Burada endosantrik cümlenin ba şı  fiil olmaktan ziyade 
bir isimdir : "otomobilini parça parça bir vaziyette görünce, yüzü hid-
detten k ı pk ı rm ı z ı  oldu„ [ II] + VII A; "bacak bacak üstüne oturuyor„ I. 

12.4. S ı fattan önce, s ı fat [attribute] getirerek tekrarlama ; burada 
kelimelerin her ikisi de ayni fiil kökünden yap ı lmad ı r ; fakat ilk kelime-
nin isim kuran son eki ikinci kelimenin fiil yapan ve isim kuran son 
eklerden ayr ı d ı r (a ş ağı da örnek olarak verilen karma kar ışı k'da oldu ğ u 
gibi): "dün gece karma kar ışı k bir rüya gördüm„ Il. 

12.5 Dativus halinde tekrarlanan kelimeden önceki dativus hali ; bu 
türlü tekrarlamada kelimeler hep fiilden yap ı lmad ı r. Yaln ız fiilden 
yap ı lma dativus halindeki "diye„ kelimesi tekrarlanmaz ; sintaks bab ı n-
dan serbest bir kelime olarak görülür. Bir misafiri u ğ urlamak için, bu 
çe ş it tekrarlanm ış  kelimeler sonlar ı na el getirilmeden yap ı  sonu fiili 
olarak kullan ı l ı r : " güle güle „ I ; " dimdik merdivenleri ç ı ka ç ı ka   
bacaklar ı m ı n adeleleri kuvvetlendi „ I A ; " yus yuvarlak k ı z 	merdi- 
venleri yuvarlana yuvarlana ç ı kmağ a baş lad ı . „ III A (II); " geceleyin 
sokakta ç ı rç ı plak gezen k ı z ı 	polisler deli diye  /  tevkif ? edip gö- 
türdüler „ [I] + II. 

12.6. Dativus halindeki tekrarlanm ış  kelimeden önce ablativus hali. 
(11.4.ile kar şı laş t ı r ): " günden güne daha fazla ihtiyarhyorum „ I; "hava 
birden bire karard ı  „ lA 

12.7. Menfi muzariden [ habituativeJ önce tekrarlanan muzari. 
Mürekkep bir cümleye ba ğ l ı  daha küçük bir cümlede bu fiillerin her 
ikisi de anlatt ı klar ı  olay ı n bir an ı n ı  ifadeye yararlar. Ş ekil bak ı m ı ndan 
tekrarlanan fiiller üçüncü ş ah ı st ı r ama as ı l fail, sonra gelen cümledeki 
fiilin faili veya isme ait mülkiyeti üzerinde toplayand ır " odaya girer 
girmez 	burnum güzel bir yemek kokusu ald ı „ [III] 1+ IIA ; "eve var ı r 
varmaz 	mükemmel bir yemek yiyece ğ irii „ [III] I- II. Bununla beraber 
küçük bir cümlede ba ş ka ş eyle ilgisi olm ı yan, genel halde bir isim 
varsa bu isim tekrarlanm ış  yap ı  sonu fiiline fail i ş ini görür " güne ş  
ç ı kar ç ı kmaz bütün çiçekler açt ı . „ [lA] IA. 

12.8. Netice ifade eden fiilden önce mazinin gelmesiyle fiilin tek-
rarlanmas ı . Bu tarz tekrarlanma menfi muzariden önce muzariin 
rarlanmas ı na benzer ; ancak burada ilk gelen fiil (mazi ş eklindeki) 
kald ı r ı labilir, sonuç ifade eden fiil gene "çünkü veya mademki„ mâna-
s ı na kullan ı l ı r : "karde ş im mektebe geldi geleli 	iş i büsbütün az ı tt ı „ 
[III] + II A. 

12.9. Emir sigas ı ndan önce ş art sigas ı  getirerek tekrarlama : "ne 
olursa olsun = bu ş ehirden uzakla ş aca ğı m.,, [I] + I + I. 

12.10. Morfologi bak ı m ı ndan tekrarlamada bir kelimenin ilk he-
cesi ya tekrarlan ı r veyahut ta ba şa ek olarak getirilir. Bu ba ş tan 
eklenen hece ya bir vokaldir ya da konsonla beraber vokaldir. Vokal 
yahut konson olmas ı  as ı l kelimenin ilk harfine ba ğ l ı d ır. O zaman bu 
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baş tan eklenen hece ile as ı l kelime aras ı na bir p veya m veya s veya 
r konsonu sokulur. Böylece tekrarlanan kelimeler anla şı lan sade s ı fat 
olarak tavsifin ş iddetini artt ı rmak için kullan ı l ı yor. 

Ba ş tan eklenen hece bir vokalse araya giren konson hep p dir ; 
baş tan eklenen hece "ça„ veya "ç ı „ ise araya giren konson r dir. 
Baş tan eklenen öbür, konson + vokal hecelerine fazladan p veya m 
veya s konsonlar ı ndan biri getirilebilir. X 

Böylece ba ş tan "ye„ veya "ya„ eklenmi ş se baz ı  kelimelerde araya 
p ; baz ı lar ı nda da m girer. Ayni ş ekilde ba ş tan "ka„ hecesi eklenmi ş se 
araya bazan p bazan da s girer. 

Araya "p„ girdi ğ ini gösteren misaller : ayd ı n, apayd ı n ; aç ı k, apa-
ç ı k ; eski, epeski ; ek ş i, epek ş i ; ince, ipince ; Uzun, upuzun ; dar, dap-
dar ; dolu, dopdolu ; kara, kapkara ; karanl ı k, kapkaranl ı k : kal ı n, kap-
kal ı n ; k ı sa, k ı pk ı sa ; k ı rm ı z ı , k ı pk ı rm ı z ı  ; kuru, kupkuru ; sa ğ lam, sap-
sağ lam ; sar ı , sapsar ı  ; sivri, sipsivri ; ta : ze, tapta ze ; yanl ış , yapyan-
l ış  ; yeni, yepyeni, 

Araya "m„ girdi ğ ini gösteren misaller : ba ş ka, bamba ş ka ; beyaz, 
bembeyaz ; bo ş , bombo ş  ; buru şuk, bumburuş uk ; dik, dimdik ; düz, 
dümdüz ; siyah, simsiyah ; s ı k ı , s ı ms ı k ı  ; s ı cak, s ı ms ı cak ; yass ı , yam-
yass ı  ; ya ş , yamya ş  ; ye ş il, yemye ş il. 

Araya "s„ girdi ğ ini gösteren misaller : bütün, büsbütün ; do ğ ru, 
dosdoğ ru ; kat ı , kaskat ı  ; kocaman, koskocaman ; ma : vi, masma : vi ; 
mor, mosmor ; toparlak, tostoparlak ; yumu ş ak, yusyumuş ak ; yuvarlak, 
yusyuvarlak. 

Araya "r„ girdi ğ ini gösteren misaller : çabuk, çarçabuk ; ç ı plak, 
ç ı rç ı plak. 

12.11. Morfologi bak ı m ı ndan tekrarlamay ı  gösteren tek tük baz ı  
hallerde, kelimenin ilk hecesi yukarda gösterildi ğ i gibi baş tan eklenir ; 
fakat araya bir konson girecek yerde ba ş tan eklenen hece ile as ı l 
kelime aras ı nda bir hece türer. Böylece "gündüz„ kelimesinin ba ş tan 
eklenecek hecesi "gü„ dür ; "gü„ ile "gündüz„ aras ı na bir "pe„ hecesi 
girer : "güpegündüz„ olur. Bununla parça - paramparça'y ı  karşı laş t ı r ı n ı z. 

12.12. Baz ı  tek kelimelerde heceler bir bütün olarak tekrarlan ı r. 
Bunun en tan ı nm ış  ş eklinde birbirinin t ı pk ı s ı  iki heceden sonra bir 
vokal gelir : "zelzele; gargara? et- : silsile„ gibi. 

BAH İ S 13. F İİ L KÖKÜ EKLER İ  
Alt ı  türlü fiil kökü eki vard ı r : bunlar ı n ikisi meçhul (13. 1, 2) biri 

müş areket (13.3) ; üçü de faktitifler için kullan ı l ı r (13. 4, 5). A ş ağı daki 
nisbt s ı raya göre bir fiil gövdesine bu eklerin birden fazlas ı  da getiri-
lebilir. Müş areket veya meçhul ekleri faktitif eklerinden önce gelir ve 
faktitif eklerinden de "r„ ile bitenleri genel olarak — fakat herzaman 
değ il — X 4 rden önce gelir. Bir veya birden fazla faktitif eki bulun-
duğ una göre, her faktitif ekine kar şı l ı k i ş i gören ş ey ve ş ah ı slar ı n 
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artt ığı  anla şı l ı r. Bunun tam tersine olarak da meçhül eki en az bir 
ş ah ı s veya ş eyin i ş e kar ış t ığı n ı  gösterir. (3.11, 12 ; 13. 1, 2). 

Köke eklenmi ş  gövde eki yoksa, bu fiile fiilin kökü [base] denir, 
varsa fiilin kökü gövde [stern] olur. Baz ı  prefinal ekler (ve di ğ er ek-
ler) in iki ş ekli vard ı r : bir k ı sm ı  fiil kökünden, diğer bir k ı sm ı  da fiil 
gövdesinden sonra kullan ı l ı r. 

Çoğ u fiiller hem fiil kökü hem de gövde ekleriyle birlikte, fiil 
gövdesi olarak görülür. Amma baz ı  fiiller sadece fiil gövdesi olarak 
kullan ı l ı rlar. Böyle hallerde as ı l fiil kökü, kökten aynlm ı yan gövde 
ekinden önce gelir. 

13.1. Meçhul, köke X 41 gövde eki getirilerek kurulur ; baz ı  nadir 
hallerde bu ek mutavaat Ireflexive] mânas ı n ı  da ifade eder. "K ı r ı l-„ 
(k ı r-) ; "sar ı l-„ (sar-): "benim saatim k ı r ı ld ı „ IA ; "ben barda ğı  k ı rd ı m„ 
IIA ; "k ı z benim boynuma sar ı ld ı „ III A ; "parma ğı m ı  sard ı m„. Il. 

Kökten ayr ı lm ı yan— X 41 ekinin kullan ı l ışı na misal : "dar ı l-„ ; "ol-„ ; 
"doğ rul-„. 

13.2. Mutavaat mânas ı  ifade eden meçhul fiillerde çok defa X 4  n 
eki bulunur "süslen- (süsle-); bulun- (bul-): "benim sevgilim odada 
süsleniyor„ I A ; "bu oday ı  annem süsledi,,. II A ; "köpe ğ im ölü bulun-
du„ VII A ; "bin lira buldum,,. II. 

Ayr ı lrn ı yan- x 4  n ekinin kullan ı l ışı na misal : "k ı skan-„ ; " ş ahlan-,,. 

13.3 Mü ş areket ş ekli — X 'Ş  gövde ekiyle kurulur. "bulu ş  -„ (bul-): 
"saat ikide tramvay dura ğı nda bulu ş al ı m„ I. 

Ayr ı lmayan — X 4ş  ekinin kullan ı l ışı na misaller : "güre ş - „ ;"yeti ş -,,. 
13.4. Faktitif ş ekli — X 4r veya d X 4r gövde ekleriyle kurulur. Bun-

lar ı n birincisi karakteristik bir ş ekilde fiil köklerinden sonra ; ikincisi 
ise hem fiil köklerinden hem de fiil gövdelerinden sonra kullan ı l ı r : 
"düş ür-„ (dü ş -); "çal ış t ı r-„ (çal ış -); "elmalar ı  yere dü ş ürdüm„ II D; 
"yere dü ş tüm„ III ; "hoca talebeyi bir saat çal ış t ı rd ı „ II A ; "bütün gün 
çal ış t ı „ I. 

13.5. Tekitli faktitif ş ekli — X 'T gövde ekiyle kurulur ; bu ek ge-
rek fiil köklerinden, gerekse fiil gövdelerinden sonra çok kere de ba ş -
ka faktitif ekleriyle kurulmu ş  fiil gövdelerinden gelir. "kokut-„ 
(kok-); "öldürt-„ (öldür- , öl-) : "çiçekler havay ı  kokutuyor.,, II A ; 
"bu odada çok fena : bir ş ey kokuyor„ I A ; "kediyi polise öldürttüm„ 
II D. 

Ayr ı lm ı yan 	>< 4T ekiyle kurulmu ş  fiile misal : "unut-,,. 

BAHIS 14. F İİ L PREF İ NAL EKLER! 

On s ı n ı rs ı z, bir de yard ı mc ı  prefinal ek vard ı r : Bunlar a ş ağı daki 
kategorilere giren mânalan ifade ederler : aspekt (muzari, hal); zaman 
(mazi, istikbal); mod (menfi, emir, vücub, ş art, rivayet ve iktidar). Pre-
final eklerin bir araya gelmesi ba şka mânalar ifade eden kategoriler 
meydana getirir : bilhassa zaman ekleri bu ş ekilde birle ş irler. 
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S ı n ırs ı z prefinal ekler fiil köklerinden, fiil gövdelerinden veya ba ş ka 
prefinal eklerden sonra gelirler. Bunlar ayn ı  zamanda ba şka bir tak ı m 
prefinal eklerden yâhut fiil sonu eklerinden önce gelir. (15). 

Koruyucu prefinal ek (14.5), menfi, mazi eklerinden belki de ba şka 
bir tak ı m sı n ı rs ı z prefinal eklerden önce gelirlerse de, anla şı lan, fail 
veya fail yerini tutan son eklerden önce gelmiyorlar. , ■ 

14. I. Muzariin prefinal ekleri —X 2  r ve —X4  r dir. Bunlar ı n birincisi 
fiil köklerinden, ikincisi de fiil gövdelerinden sonra Kullan ı l ı r. " keser „ 
( kes- ) ; " ok şat ı r „ ( ok ş a-, ok ş at- ) : " oduncular odun keserler. „ HA ; 
" kendi kendisini bana ok ş at ı r „ II DA. 

Muzari ekinden sonra mazi eki alan fiillerde muz ari hali daha kuv-
vetle belirir. Bir emir sigas ı ndan sonra gelen basit muzariin mânas ı  ise 
kuvvetli de ğ ildir : "ailemle haftada iki defa mektupla şı rd ı m. „ I ; "köpe ğ i 
çok dövme, ölür „ II + I. 

14.2 Hal prefinal eki , —X 4  yor d ı r. "Bak ı yor„ ( bak- ) : " pencere-
den d ış ar ı ya bak ıyorum „ III. 

14.3. Istikbal prefinal eki, -(y) X 2  c X 2  k dur. "Gelecek„ (gel-). 
Istikbal eki hazan ba şka eklerle birlikte kullan ı lı r, mazi, ş art, 

rivayet eklerinden, aras ı ra da ba şka bir tak ım prefinal eklerden önce 
ve menfi ekinden de sonra kullan ı labilir : "gidecektim ; fakat vazgeçtim,,. 
I +II ; " gideceksem haz ı rlanmam laz ım „ [I]+I A ; " gidecekmi ş  „ I ; 
" gitmiyeceğ im „ I. 

14.4 Mazi prefinal eki -d X 4  ve -(y) d X 4  dür. Bunlardan birincisi 
fiil köklerinden ve menfi prefinal eki -m X' den sonra kullan ı l ı r; ikin-
cisi bütün diğ er eklerle birlikte gelir "güldü, (gül-) ; ok ş ad ı , (ok ş a-),,. 

Mazi sigas ı  s ı k s ı k diğ er prefinal eklerle birlikte kullan ı l ı r : hal ve 
nakli mazi sigalar ı ndan (nakli mazinin hikayesini ifade etmek üzere), 
menfiden ve daha önceki bir şuhudi mazi prefinal ekinden ( ş uhudi 
mazinin hikayesini ifade etmek üzere) sonradan kullan ı l ı r. (Bu son 
vaziyette şuhudi mazi prefinal ekinden sonra fail son eki geldi mi 
ikinci mazi eki zaruri olarak bu sona gelir): "ko ş uyordu„ (ko ş -); 
"gitmiş ti„ (git.); "gitmedi ; sevdi idi ; sevdimdi„ (sev-). 

Ş uhudi mazi eki, birle ş miş  bir halde, ekseri eklerden sonra, fakat 
baz ı  eklerden de önce, mesela ş art , sigas ı ndan önce gelir : "gittiyse, 
gittiyseler„ [bundan ba ş ka gittilerse ş ekli de vard ı r]. 

14.5. Koruma prefinal eki-(y) X 2, ş uhudi maziden önce geldi ğ i 
zaman idrak olunmam ış  bir yetki, menfi eki -m X 2  den önce de bir 
yetki ve kabiliyet gösterir çünkü, neticede fiil menfidir, yetki ve kabi-
liyet idrak olunmam ış t ır. "Öleydi„ (öl-, öldü); "geleydi„ (gel-, geldi); 
"varam ıyacak„ (var-, varmayacak) „ : "öleydi hem o hem de biz 
kurtulacakt ık„ I + I A ; " beni görme ğ e geleydi„ III (II) ; "bu ak ş am 
Indiyanapolise varamayaca ğı z„ III. 

14.6. Muzari ve basit menfi siyas ı n ı n ayr ı ca -m X 2  ve -m X 9  z 
gibi ekleri vard ı r ; bunlarda kuvvetli vurgu her iki menfi ekinden önce 
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gelen vokale dü ş er (I. 10). Muzarinin menfisi için -m X' z eki kulla-
n ı l ı r ; yaln ı z son -z harfi birinci ş ah ı s fail son ekinden önce kaybolur 
(15.1). Basit menfi eki -m X', ş ekil bak ı m ı ndan -z harfi dü ş mü ş  muzari 
ekinin ayn ı d ı r; fakat basit menfi eki son fail eklerinden önce gelmez °. 
Hem muzari hem de basit menfi eki, ş uhudi maziden önce gelebilir; 
diğ er prefinal eklerden önce yaln ı z basit menfi eki de gelebilir: "hiç 
bir ş ey bilmedi„ II "hiç bir ş ey bilmezdi„ II; "ben iktisattan ba ş ka 
bir şey bilmem„ II A; "muallim bugün s ı n ı fa gelmeyecek„ III A. 

14.7. Emir sigas ı n ı n prefinal eki yoktur ; kuvvetli vurgu en son 
vokale dü şer : 

"sola dön !„ III (dön ); "yap 1; yap ı n ı z ! ; yapma !; yaps ı n !„ (yap.). 
14.8. Vücubt sigas ı n ı n prefinal eki, —m X 'IX 4  (y) dir. Di ğer pre-

final eklerde de kullan ı l ı r : menfiden sonra; hikâyeden, rivayetten, ş art-
tan, önce gelir : "gitmeli, gitmemeli„ (git-) ; "gitmeliydim; fakat gideme-
dim„ I -I- I; "gitmeliymi ş  ; sevmelilerse„ (sev-). 

14.9. Prefinal —m 4ş  eki (fiil köklerinden ve menfi prefinal ekin-
den sonra) ve —(y) m X 4ş  (diğer eklerle birlikte) bir modal - zaman 
kategorisi gösterir, bu rivayet sigas ı , ekseriya nakil anlam ı nda, do ğ -
rudan doğ ruya ş ahit olunmayan, yahut aç ı kça hat ı rlanmayan olaylar ı  
anlatmak için kullan ı l ı r. Rivayet sigas ı  di ğ er eklerle birle ş irken nakli 
maziden, istikbalden, menfiden ve ba şka bir rivayetten * sonra gelir. 
Ş arttan ise hem önce, hem de sonra gelebilir, (fakat prefinal eklerin 
nisbt s ı ras ı nda böyle her iki imkan ı n da bulunmas ı na pek rastlanmaz): 
"gitmişmi ş „ (git-) ; " Ş ika go'ya gitmi ş ler„ III ; "gitmi ş sem, haberim yok„ 
[1 ] + 1 A ; "ka : tili bulâmam ış lar„ ; "dövmseymi ş im ölmiyecekmi ş „ 
[ I ] 1. 

14. 10. Ş art sigas ı n ı n prefinal ekleri virgül tonlamas ı  ( 1.10 ) kadar 
kuvvetli vurgular ı  olan —sx2  ile —(y) sx2  dir. —sx2  ş ekli fiil köklerin-
den, menfi prefinali —mx2  ekinden sonra kullan ı l ı r. —(y) sx2  şekli ise 
diğer eklerle birlikte kullan ı l ı r. Ş art sigas ı , diğ er prefinal eklerle bir-
likte olunca, karakteristik bir şekilde eklerden sonra gelir (mesela, 
muzari, hal, istikbal, mazi ve menfiden sonra geldi ğ i gibi); yaln ı z riva-
yetten önce gelir (bk. 14.9); maziden de hem önce, hem sonra gelebilir : 
"yaparsa,, (yap-); "biliyorsa, bileckse„ (bil-); "dövmse„ (döv-) ; "git-
seydi„ bir de, "gittiy se„. 

BAHIS 15. FA İ L SON EKLER! VE FA İ L YERINI TUTAN 
SON EKLER 

Her fiilde ş ah ı s, ya son fail enkliti ğ i yahut fail yerini tutan son 
ekle gösterilir. Son fail enklitikleri vurgulanm ıyan son eklerdir cüm-
lenin son aksan ı  fail enkliti ğ inden bir önce gelen son unsurun son 

Bu tefriki Norman A. McOuown'a borçluyuz. 
* Nakli mazi olsa gerek. (Çevirenler). 
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vokaline dü şer. Fakat fail yerini tutan son eklerse eklendikleri kelime-
nin bir parças ı  olarak vurgulan ı rlar. 

Son fail enklitikleri prefinal eklerden sonra gelirler. Bu sebeple 
bu çeş it fiillerin morfologi bak ı m ı ndan en küçük yap ı s ı  fiil kökü+pre-
final ek+son fiil enklitiğ idir. Son fail enklitiklerinin üç tak ı m çekimi 
vard ı r. Bunlar ı n bir tak ı m ı  yaln ı z emir prefinal eklerinden sonra, di ğ eri 
ya ş art veya mazi prefinal eklerinden sonra, üçüncü tak ı m ise bütün 
diğ er prefinal eklerden sonra kulllan ı l ı r. 

Fail yerini tutan son eklerle kurulmu ş  filler sintaks bak ı m ı ndan 
serbest ş ekiller de ğ illerdir, çünkü mürekkep cümlelerdeki küçük cümle 
yap ı lar ı nda kullan ı l ı rlar. Bu çe ş it sintaks bak ı m ı ndan bağ l ı  ş ekillerde 
çok defa prefinal eki bulunmaz. Bunlar ı n morfologi bak ı m ı ndan en ufak 
şekli : fiil köküne fail yerini tutan son ekin ilâvesinden ibarettir. 

15.1 Genel son fail enklitikleri şunlard ı r : 
Tekil 	 Çoğ ul 

1. ş ah ı s 	 —X4  m 	 —X' z 
2. ş ah ı s 	 —sX 4 n 	 sX 4nX 4 z 

Üçüncü ş ah ı s eki tezat gösteren s ı f ı r değerinde bir ektir. Bu ve 
diğer çekimlerde (15.2,3) üçüncü ş ahs ı n çoğ ulu — 1 X 2  r ile gösterilir ; 
bu ek, son fail enkliti ğ i değ ildir, hiç bir kümeye girmeyen, yani ne bir 
fiil ne de isim kümesiyle ilgili olm ı yan bir ektir (21.4). 

Genel son fail enklitikleri ş u prefinal eklerden sonra gelir : muzari, 
hal, istikbal, menfi, vücubi, rivayet : " biz herkesi üzeriz „ IIA; " ş imdi 
kiminle sevi ş iyorsun ? „ VI; "harp yar ı n duracak „ I A; "sizde kalmam„ 
V ; " yağ murun alt ı nda ı slanmamak için 	koşmal ı s ı n „ I ( bk 4, 9 ) ; 
hayatlar ı nda ilk defa : deniz a şmış lar „ II. 

15.2. Ş art ve mazi prefinallerinden sonra şu son fail enklitikleri 
kullan ı lı r : 

Tekil 	Çoğ ul 
1. ş ah ı s 	-m 	-k 
2. ş ah ı s 	- n 	-nX 4 z 

Üçüncü ş ah ı s tezatl ı  s ı f ı r değ erinde bir enklitikle gösterilir " kasap 
b ı ça ğı n ı  biletti„ II A; "beni dinlersen, bir şey öğ renirsin„ [II] +II; "ya-
r ı m saat birbirimizle çeki ş tik„ VI. 

15.3 Emir prefinalinden sonra şu fail son enklitikleri kullan ı l ı r : 

1. ş ah ı s 
2. ş ah ı s 

Tekil 	Çoğ ul 
_ x 2 yx 4 in  _ x 2I x 4 m  

-(y)X 4 n 	-(y)X 4 nX 4 z 

İ kinci şah ı s emirler için burada listesi verilen ş ekillerden ba ş ka, 
daha kuvvetli bir ikinci ş ah ı s emir ş ekli vard ır ki bunun say ı yla ilgisi 
yoktur ve s ı f ı r değerinde bir eki vard ı r. Üçüncü ş ah ı s -s X 4  n ekiyle 
gösterilir. "Beni üzme !„ Il ; " ş ehire gidelim !„ III ; "burada kal ı n ı z !„ V 
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(Çoğ ul emir ya nezaket icab ı  tekii yerine kullan ı lm ış t ı r ya da gerçek-
ten ço ğ uldur). 

15.4. Fail yerini tutan son ek -(y)ken muzari prefinalinden sonra 
kuvvetli virgül tonunda bir vurguyla kullan ı l ı r [1.10]: "muallim ders 
verirken, s ı n ı fta a ş a ğı  yukar ı  yürür„ [II A] + I. 

15.5. Fail yerini tutan son ek -(y)X 4  ne X 2, fiil kökleriyle gövde-
lerinden sonra virgül tonunda kuvvetli bir vurguyla kullan ı l ı r : "k ış  
gelince yapraklar dökülür„ [1 A] + I A ; "içim s ı kil ı nca ekseriya bir kitap 
okurum„. [1 A] + II. 

15.6. Fail yerini tutan son ek — (y)X 2rX 2k, fiil kökleriyle fiil 
gövdelerinden sonra virgül tonunda (1.10) kuvvetli bir vurguyla kulla-
n ı l ı r (1.10) "pencerenin cam ı n ı  k ı rarak, dükkâna girdi„ [II ] III, "as-
kerler dü şman tel örgüsünü yere sürünrek, geçtiler„ II A + [111]. 

15.7. Fail yerini tutan son. ek — (y) X'p, fiil kökleri ve gövdele-
rinden sonra serbest olarak gelir ; (y)X 413 ekiyle kurulan fiiller, a ş ağı daki 
yap ı  sonu fiillerine ait prefinal eklerin gösterdi ğ i kategorilere girebilir : 
"h ı rs ı z elektrikleri yak ı p = dükkan ı  rahat rahat soydu„ [II ] II ; 
"lütfen saç ı nizla oynay ı p beni sinirlendirmeyin 1 „ [I] + II. 

15.8. Fiil kökleriyle gövdelerinden sonra gelip fail yerini tutan son 
ek — (y] X 2I X' ile kurulmu ş  netice bildiren sigalar sintaks bak ı m ı ndan 
tekrarlan ı r (12.8) fakat netice bildiren fiil tek ba şı na da gelebilir : " ev-
leneli p ı s ı r ı k bir adamd ı r„ [1 ] + I. 

BAHIS 16. İ S İ MLERDEN YAPILAN F İİ LLER 

Kelimeleri isim kümesinden ç ı kar ı p fiil kümesine sokan iki tip ek 
vard ı r : (1) bunlar fiil kuran eklerdir ki sadece isimlerden sonra gelir-
ler ; (2) baz ı lar ı  da, yukarda gözden geçirdi ğ imiz fiil prefinalleriyle fiil 
son ekleridir. Bu ikinci gurup hem fiillerden (fiil olarak) hem de isim-
lerden (bu ş ekilde fiillerden elde edilmi ş  olabilirler) sonra kullan ı l ı rlar. 

Baz ı  fiil kuran ekler ş ekil ve anlam bak ı m ı ndan fiil gövdesi ekle-
rine benzerler ; bunlar ı n belki de birbiriyle ilgili ekler olarak gözönünde 
tutulmalar ı  daha doğ ru olacakt ı r : fiil kuran — 21 (16.2)ile gövde eki— X 41 
(13.1) ; -? Et'le (16.6) -X 4  T'i (13.5); -Arla (16.3) -X' r'yi (13.4) kar şı -
la ş t ı r ı n ı z; -d X 4  r fiil gövdesi eki olarak prefinallerle son eklerden önce 
gelir (13.4), fakat fiil kural ı  ekler gibi kendilerinden sonra prefinaller 
ve son ekler gelmez (16.5). 

Sonlar ı na ekler getirilerek (16.1-10) ve ba ş ka kelimelerle birleş ti 
rilerek (16.11,12) isimlerden fiiller kurulur. 

16.1. Bir çok isimler sonlar ı na fiil kuran -1 X 2  eki getirilerek fili 
gövdeleri haline gelebilirler. Ancak baz ı  isimler -1 X 2  den sonra 
meçhul fiil gövdesi eki -X 4  n (13.2) yahut mü ş areket gövdesi eki 
-X' ş  (13.3) olabilirler (ki böylece s ı rayla -1 X 2  n ve -1 X 2  ş  ekleri 
meydana gelir) . "süsle-„ (süs) ; "hevesien„ (heves) ; "birle ş -„ (bir): 
"ablam küçük k ı z ı n ı  süsledi„ II A; "çok süsü hiç sevmem„ II; „k ı z ı  
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at ı n üzerinde görünce, heveslendim„ [II] + I; "çok heves ba zan 
insan ı  fena: yollara sapt ı r ı r.,, II DA; "kar ı  koca birle ş tiler„ I A. 

16.2. Baz ı  tek tük isimlere de fiil kuran -X' I yahut -X 2  l'den 
sonra da faktitif eki -X 4  T eklenebilir. (böylece -X' It eki meydana 
gelir). "düzel-, düzelt„ (düz) "bu yol düzeldi.„ I A; "kravat ı n ı  düzelt!„ II. 

16.3. Fiil kuran -Ar eki de, anla şı lan, ancak tek tük isimlere 
eklenebiliyor. "Ya şar-„ (ya ş ) ; "sarar-„ (sar ı ): "annemi görünce, göz-
lerim ya ş ard ı „ [II] + I A ; yüzü sarard ı »  I A ; "sar ı  gül ho ş uma 
gider„ III A. 

16.4 Fiil kuran -A da seyrek olarak kullan ı l ı r "kana-„ (kan): bur-
num kanayacak„ I A; "burnumdan kan ak ı yor„ 1 A. 

16.5. Fiil kuran ekler aras ı nda bu i ş e yarayan ı  -d X 4  r enklitiğ i-
dir ; bu ek serbestçe s ı f ı r değ erinde bir ekin yerine kullan ı labilir, mâ-
nada da bir ayr ı l ı k olmaz -d X 4  r ekiyle ba ş ka hiç bir fiil eki birle ş mez. 

16.5.1. Nominativus halindeki isimlerden sonra s ı f ı r değerinde bir 
ek veya —d X 4 1.  eki : " o adam arkada şı md ı r „ IA ; " Arkada şı m bir 
adamd ı r „ IA ; "öpülmek çok ho ş  bir ş ey „ IA. 

16:5.2 Genitivus kurluş unda üçüncü ş ah ı s kelimesinden sonra (5,1,2); 
"bugün seçim günü „ IA ; " Bay Conz yüz metre ko şucusudur. „ IA. 

16.5.3 Genitivus halindeki isimden sonra gelirse neticede meydana 
gelen fiil, yap ı  sonu fiildir ve bu yüzden arkas ı ndan üçüncü ş ah ı s 
kelimesi almaz "Ahmedin.,, I ; "Zafer muzafferindir. „ IA. 

16.5.4 Lokativus halindeki kelimelerden sonra : "aptesha:ne nerede?„ 
IA; "Havuzda talebeler yüzmektedir. „ IA. 

16.5.5 Dativus halindeki kelimelerden sonra : "hepinizin s ı hhatine.,, 
I; tükürük hokkas ı na tükürsenize ? „ III. ( Tükürsenize, mii ş tak bir 
kelimedir ; s ı f ı r değ erinde bir ekle fiil haline getirilmi ş tir. ) 

16.6. Pek çok isimler de sonlar ı na yard ı mc ı  fiil Et* getirilmek 
suretiyle fiil olabilirler. Baz ı  hallerde - ? Et ekinden önce genel bir vas ı f 
ve özellik gösteren isim ekleri gelebilir. ( 18.7.12). " gevezeliket- „ 
(geveze); "seyyahatet-„ ( seyyah, seyyahat ) "niyet et-„ (niyet) ; "affet-„ 
(af fen) ; " rica?et-„ (rica)="nefretet-„ (nefret) : "kalemi a şı rmağa niyet 
ettim. „ III (II) ; "lütfen beni affedersiniz. „ II ; " aff ı n ı  rica?ederim„ II; "o 
köpekten nefretederim. „ IV. 

16.7. İ sim ş eklindeki fiillerden sonra prefinal mazi -(y)dX 4  eki 
(14.4): "arkada şı md ı „ I; "ben hocayd ı m„. I A. 

16.8 İ sim şeklindeki fiillerden sonra prefinal ş art -(y)sX 2  (14.10) 
eki: "kolaysa»  (kolay): "ölmek kolâysa ya ş amak neden bukadar zor ?„ 
[IA]+IA. 

16.9. İ sim şeklindeki fiillerden sonra gelen ve fail yerini tutan 
son ek -(y)KEn (15.4): "Türkiyed ğ 'yken, üç ad ı m atlarchm„ [1 ]+ I. 

[1 Bunun bir ba ş ka ş ekli -Et alabilir ; yaln ı z bunun küçük dil patlay ı c ı s ı  yoktar 
( 1. 6 ) . 
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16.10. lsimlerden sonra kullan ı l ı nca genel son fail enklitikleri (15.1) 
fiil kurmağ a yararlar ; mamafih birinci ş ah ı s ekleri, vokalle biten isim-
lerden sonra gelince aralar ı na yar ı  e vokal -y- girer : [-(y)X 4  m, -(y) 
X 4  ZI ; fakat bu -y- menfi prefinallerden ve vokalle biten fiil köklerinden 
sonra (15.1) kullan ı lmaz : "din karde ş iyiz„ I ; "çak güzel bir çocuksun„ 
I ; "kom şuyuz„ I. 

16.11. Kendinden önce gelen isimlerle birle ş en yard ı mc ı  fiil ol-
sintaks bak ı m ı ndan bir bütün meydana getirir ; bütünün parçalar ı  yaz ı -
l ı rken birbirinden tire ile ayr ı l ı rlar :"bahtiyar-oldum„cümlenin as ı l tahlilin-
de ol-'un fiile hâkim bir predikat tamamlay ı c ı s ı  olduğu meydana ç ı kar; 
bu birle şmede ilk kelime her zaman bir predikat tümlecidir (3.23). 
Fakat ortaya ç ı kan terkibin kendisi bir bütün olarak kendinden önce 
gelen ismin halini tayin edebilece ğ i için sintaks bak ı m ından da ba ş l ı  
başı na bir bütündür : "abone ol-„ [dativus al ı r] (abone): "bu haftal ı k 
mecmuaya abone-oldu„ III. 

Birle ş tirici bir fiil olan ol, biraz da genel olarak vas ı f ifade eden 
kelimelerle birle ş ir ; böylelikle çok defa fiil kuran —?Et ekiyle yap ı lmış  
fiillere benzer ş ekiller ortaya ç ı kar (16.6). Mamafih ol- sadece birle ş ti-
rici fiil olarak kullan ı lmaz; o sintaks bak ı m ı ndan serbest bir ş ekilde 
de bulunur : "ne olfı rsa olsan l„ [IA]+ [I] "i ş tah ı m olmal ı „ IA. 

16. 12. Birle ş tirici bil- fiili kendinden önce gelen dativus halindeki 
müş tak bir kelimeyle birle ş ir : "ko ş a-bilecek,,. Dativus halindeki keli-
meyle birle ş en bil-fiili her zaman fiil köküne veya gövdesine do ğ rudan 
doğ ruya dativus eki getirilen bir fiille birle ş ir ( krş . 12.5 ) . As ı l tahlilde 
bil- filinin dativus halinde bir kelimeyle birle ş ebildiğ i ; fakat birle ş mede 
sintaks bak ı m ı ndan bir bütün olarak, cümlede kendinden önce gelen 
kelimenin halini tayin etti ğ i meydana ç ı kar. " Ka : nun da : hilinde 
istediğ in reza : leti yapabilisin „ II. 

Bil-fiili hem birle ş tirici hem de sintaks bak ı m ı ndan serbest bir fiil 
olarak kullan ı l ı r. Serbest fiil olarak kullan ı l ı nca akkusativus al ı r : "para 
saklamas ı n ı  bilmez „ Il. 

BAHIS 17. F İİ LLERDEN YAPILAN ISIMLER 

Kelimeleri fiil kümesinden ç ı kar ı p isim kümesine sokan iki gurup 
ek vard ı r: (1) sadece fiillerden sonra küllan ı lan on iki tane isim ku- 
ran ek ; (2) a ş ağı da incelenen isim prefinalleri, isim hallerine ait ekler- 
den (18. 7 ; 19. 1; 10) her biri. Bu ikinci gurup ekler .  hem asl ı nda 
isim olan kelimelerden (ki bunlar gene isim olarak kal ı rlar) hem de 
fiillerden sonra (bunlar da böylece mü ş tak isim olurlar) kullan ı lı rlar. 

Bir isim, ister isim kuran eklerle, ister isim ekleriyle yap ı ls ı n, elde 
edilen kelime ya fiilden yap ı lma bir isim yahut ikinci derecede bir 
isim iş ini görür. Fiilden yap ı lma kelimelerden [mastarlardan] önce ge- 
len isimler, esas olan fiil kendine tabi ismin ne halde olmas ı n ı  gerek- 
tiriyorsa o halde olur; mastar ı n veyahut fiilden yap ı lma ismin idare 
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edildiğ i parantez yap ı  iş aretleriyle gösterilir. Ikinci derecedeki isimler 
asil' isimleri idare etmez ; mlna bak ı m ı ndan da as ı l fiile mastarlardan 
daha az benzerler : "yemek yemek istiyorum„ II (II). Morfologi bak ı -
m ı ndan birbirinin ayn ı  olan "yemek yemek„ ciftinden birinci "yemek„ 
akkusativus halinde ikinci derecede bir isimdir, bu ismin hali bir fiil 
ismi [mastar] olan, bu yüzden de bir mef'ül alabilen ikinci "yemek„ e 
tabidir ; bu, mastar olan "yemek„ de akkusativus halindedir ve yap ı  
sonu fiili "istiyorum„ a ba ğ l ı d ı r. 

17.1. Fiil köklerinden oldukça küçük bir gurup, sadece -(y) 
ekinin getirilmesiyle mü ş tak kelimeler haline gelebilir, mamafih bu ek 
isim son eki -c X 4  (18.5.1) ile birlikte -(y) X 4  c X' ekini meydana 
getirerek bir çok fiil kökleriyle gövdelerine eklenir. 

17.1.1. isim kuran -(y) X 4  ün eklenmesi özel mânalari olan ve 
daha çok mânaca as ı l fiile benzeyen isimler meydana getirir. "Dolu„ 
(dol-); "çat ı „ (çat-); "koku„ (kok-) ; "bileyi, bileyi ta şı „ (Bile-): "dün 
gece ben uyurken, müthi ş  bir dolu ya ğ m ış » [IA] IA ; "karlar eri- 
yince ; sokaklar ba: zen sûyla dolar„ [IA] I A; "banyodan ç ı -
k ı nca, vücu düne bir çok kokular sürer„ [IV] + II D ; "bu çiçek gü-
zel kokuyor.,, I A. 

17. 1. 2. —(y)X c X 4  'ün eklenmesiyle fail kelimeler meydana gelir. 
"Bileyici„ (bile-); "örücü„ (ör-); "düzeltici„ (düzelt-, düzel-): "bileyici 
giderken, bizim b ı çaklar ı  geri verme ğ i unuttu„ [IA]+III (II.); "yatak 
düzeltici kad ı n-7L-bu gün neden ge lmedi?„ IA. 

17. 2. Büyük bir fiil ve gövdesi gurubu — X' k' ı n eklenmesiyle mü ş -
tak isimler haline gelirler "delik„ (del-); "aç ı k„ (aç-); "çarp ı k„ (çarp-); 
"parlak„ (parla-); "yenik„ (yen-, ye-): "çarp ı k bacakl ı  bir adam gör-
düm) II ; "otomobilim çocu ğ a çarpt ı „ III ; "kalemin yenik ucunu kes-
dim„ II ; "bu yemek y ınez„ IA. 

17. 3. —d x 4  k' ı n eklenmesiyle her fiil kökü ve gövdesi mü ş tak 
kelime haline gelir. "ko ş tuk„ (ko ş -) ; "dedik„ (de-): "ben biraz ko ş tuk-
tân sonra, yorulurum„ [IVA]t1; "at ı k çocuk ne dedi ğ imi bir türlü 
anhyâmad ı „ IIA. 

17. 4. Pek az say ı da fiil kökü gurubuna isim kuran —gX 4  eki 
getirilebilir. "örgü„ (ör-); "benim annem çok güzel örgü örer„ IIA. 

17. 5. İ sim kuran —X 4  m eki de az say ı da fiil köküyle fiil gövde-
sine gelebilir. Elde edilen ismin aras ı ra özel bir mânas ı  olur, "seçim„ 
(seç); "ko ş um„ (ko ş ); "yem„ (ye-): "mebuslar seçime çok ehemmiyet 
verirler„ II DA ; "insanlar yem 3 ı- mezler„ IIA. 

17. 6. Mastar isimleri, fiil kökleriyle gövdelerine, aras ı ra da menfi 
prefinali bulunan fiillere isim kuran nisbi —m X 2  veya gene isim kuran 
mutlak —m X 2  k ekinin getirilmesiyle kurulur (14. 6. ). Mastar isminin 
mânas ı  baz ı  nadir hallerde özelle ş ir "basma„ (bas-) ; "yemek„ (ye-). 

Böylece elde edilen mutlak ve nisbi mastar isimlerinin her ikisi de 
çe ş itli isim hallerine girebilirler. Nisbi mastar, mutlak mastardan ziyade 
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Genitiuus terkibine girebilir ; mutlak mastar da nishi mastardan ziyade 
fail iş ini görebilir. Endosantrik cümlelerde, nisbî mastar; ba ş  kelimeden 
ölice s ı fat [ attribute ] olarak kullan ı l ı r; mutlak mastar ise "için„ gibi 
hususi baz ı  ba ş  kelimelerden önce gelir (4.9). 

Nisbi mastar ismi mülkiyet ekleri al ı r ( 19.1 ) muttak mastar ise 
almaz. 

17. 6. 1. Mastar isimleri genitivus kurulu ş unda hem genitivus ola-
rak hem de muzaf halinde üçüncü şah ı s kelimesi olarak kullan ı l ı rlar. 
"kullanma„ (kullan-): "kullanma vergisi bu sene çok a ğı r-olacak„ IA ; 
"bu odan ı n kaplamas ı n ı  cilalad ı „ II. 

17. 6. 2. Mastar isimleri çe ş itli hallerde kullan ı labilirler. Mastar ı n, 
fiilden gelme isim [ fiillik ] görevi, fail halinde iken aç ı kça görülür, 
çünkü fail olan mastardan önce daima kendisine ba ğ l ı  bir isim bulu-
nur. "kald ı rmak„ (kald ı r-) ; "binmek„ (bin-) ; "kaçmak„ (kaç-): "bu yükü 
kald ı rmak çok güçtür„ IA (Il); "ata binmek çok güzel ı spordur„ IA (III); 
"fena : bir ş eyden kaçmâkla kurtulamazs ı n ı z„ I. 

17.6.3. Endosantrik cümlelerde mastar isimleri s ı fat olarak kullan ı l ı r. 
(4.4'e de bk.). "çal ış ma„ (çal ış -): "çal ış ma odamda dün gece oturdum„ I. 

17.6.4 Mutlakmastara de ğ il de nisbl mastara, mülkiyet gösteren 
isim son ekleri getirilebilir. " gitme „ ( git- ) : " gitmem laz ı m „ IA. 

17.7. İ sim kuran —g X 4n eki, az say ı da baz ı  fiil köklerine 2n 
eki de gene az say ı da baz ı  fiil gövdelerine eklenebilir. "Uygun„ (uy-); 
"konu ş kan „ ( konu ş - ) : " aya ğı ma uygun bir ayakkab ı  bulamad ı m „ II 
D ; ( siz r  eskiden çok konu ş kan bir adamd ı n ı z ) IA. 

17.8 İ sim kuran —(y)X 2  n eki serbestçe fiil köklerine, fiil gövdele-
rine hattâ menfi prefinalleri bulunan fiillere eklenebilir (14.6). Böylelikle 
elde edilen isim, ikinci derecede bir isim veya fail mevkiinde bir fiil 
ismi iş ini görebilir. "Uyuyan „ ( uyu-) ; " yontafr„ ( yont-) "uyuyan kö-
peğ in kuyruğuna basma! „ III ; " kalemini yontan çocuk çok zeki : bir 
talebedir. „ 1 A ( II ). 

17.9. İ sim kuran —X 4ntX 4  eki baz ı  fiil köklerinden sonra kullan ı -
l ı r. Böylelikle yap ı lan isim fiil isminden ziyade, ikinci derecede bir isim 
olarak görevlenir ve özel bir manas ı  vard ı r. "K ı r ı nt ı „ ( k ı r- ); "gezinti„ 
( gez- ) ; " kuruntu „ ( kur- ) ; " ak ı nt ı  „ ( ak ) : " bu günlerde içimde bir 

kuruntu var „ IA. 
17. 10. İ sim kuran —Ç ve gAç ekleri, serbest veya ayr ı lmaz meç-

hul - - X 4n (13.2.) eki ile kurulmu ş  baz ı  fiil gövdelerine ilave edilebi-
lir. Elde edilen isimler ikinci derecede isimlerdir. —gAç ile kurulan 
isimlerin nadir olduğ u görülüyor. "Utangaç, utanç„ (utan-); "patlangaç„ 
(patlan-, patla-); "sevinç„ (sevin-, sev-); "kazanç„ (kazan-); "inanç„ 
(inan) ; "güvenç„ (güven-) :"benim karde ş imde çok güvencim var,, I A. 

17. 11. İ sim kuran —mUr eki, misallerimiz aras ında sadece ya ğ-
fiil kökünden sonra görülüyor. "Ya ğ mur„ gibi, "brı -gün ya ğmur ya ğı -
yor„ I A. 
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17.12. İ sim kuran —dA eki : misallerimiz aras ı nda sadece "sev-„ 
fiil kökünden sonra görülür : "sevda : „ gibi (-IX 4  için bk 18.8). "sev-
da:l ı  profesör = bu-gün gene gözlüklerini evde unuttu„ Il A. 

17. 13. Bu bölümde (17.1 -12) incelenen, isim kuran eklerden ba şka, 
muayyen şekillerdeki fiillere eklenebilen isimlere ba ğ l ı  tek tük baz ı  
ekler daha vard ı r. Böyle vaziyetlerde, isim ekleri, isim yapma eklerinin 
iş ini görürler. 

17. 13.1. Fiil kökleriyle fiil gövdelerinden sonra dativus eki (10) 
müş tak bir isim meydana getirebilir (bk. 12.5 ve 16.12). 

17.13.2. istikbal eki alm ış  bulunan (14.3) al- fiiline, prefinal isim 
eki —IX 4'n ı n (18.8) getirilmesi mü ş tak bir ismin kurulmas ına yarar 
(14.3) "kr ş . alacak ve alacakl ı „ 

17.13.3. Istikbal veya ş art s ı galar ı n ı n prefinal eklerine (14.3, 10) 
ilave edilmiş  mülkiyet gösteren isim ekleri (19.1) hakiki mü ş tak isimlerin 
meydana gelmesine yarar : mülkiyet gösteren bu isimler hep Dativus 
halinde bulunurlar ve fiil kuran s ı f ı r değ erindeki ekle kurulmu ş  olurlar. 
"Içki içece ğ ine ailene bir-az para göndersene ?„ [ II }H.-. II D. 

Burada mâna özelle ş miş tir. "Göndersene„ tipinde hep ikinci ş ah ı s 
ekleri görülür. Istikbal dativus tipinde mülkiyet eklerinin çekimine girer 
bütün şah ı slar bulunabilir (19.1). 

17.13.4. -X 4 n (13.2) ekiyle kurulmu ş  fiil gövdelerine ilave edilen 
isim prefinali -c X 4  (18.5) eki de isim yapm ı ya yarar. "dü ş ünce„ (dü şün-); 
"eğ lence, eğ lence yeri„ (e ğ len-). 

BAHIS 18. PREF İ NAL ISIM EKLER! 

Prefinaller gurubundaki isim eklerine bu ad ı n verilmesi (a) her 
zaman isimlere eklenmesinden ve (b) mülkiyet ifade eden ş ah ı s eklerin-
den önce gelmelerindendir. Ba ş ka hiçbir guruptaki eklerin böyle yer-
lerine göre kazand ı klar ı  [positional] vas ı flar ı  yoktur ; baz ı  isim kuran 
ekler mülkiyet ifade eden ş ah ıs eklerinden önce gelebilirler (fakat 
onlar isimlere değ il, fiillere eklenirler); isim hali ekleri de isimlere gelir-
ler (fakat mülkiyet eklerinden önce gelmezler). Mülkiyet eklerini de 
ı çine olan isim sonu ekleri için bk. bahis 19. 

18. 1. İ sim prefinali—van bizim misallerimizde "bahçe„ den sonra 
görülür ; ş ad ır „ dan sonraki belki ayr ılmaz bir ektir: " Bahçevan , 
ş ad ı rvan„. 

18. 2. — dAr isim prefinali az say ıda baz ı  asla isimlere eklenir: 
"defterdar„ (defter) "veznedar„ (vezne); "dindar„ (din). 

18. 3. — KA:r isim prefinali de az say ıda baz ı  asil isimlere ekle-
nir. Mâna bak ı mı ndan hem—dAr (18. 2) hem de —KÂ:r s ı fat ve fail-
lik iş ini gören isimler kurabilirler. "Heveska:r„ (heves); "i ş vekâ:r„ (i ş ve): 
iş veka:r nazarla erkekleri kendine cezbetti„ II D. 

18. 4. — bAz isim prefinali az say ı da baz ı  asil isimlere eklenir. Elde 
edilen kelime daima faillik ifade eder. "Kumarbaz„ (kumar); " ş ahbaz„ ( ş ah) 
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18. 5. — C X 4  ve —C X 2  isim prefinalleri hem asit hem de ikinci 
derecedeki mü ş tak isimlere eklenir. —C X 2  den önceki vokal kuvvetle 
burgulan ı r. (1. 10). 

18. 5.1.—C X 4  isim prefinali pek çok asil isme ve — (y)X 4) le ku-
rulmu ş  bütün ikinci derece isimlere eklenir. ( 17. 1). Her iki halde de 
elde edilen kelime faillik ifade eder. "Tütüncü„ (tütün) ; "arabac ı „ (ara-
ba); "kap ı c ı „ (kap ı ). 

18. 5. 2. — C X' isim prefinali millet adlar ı na eklenerek milletin 
dilinin ad ı  meydana getirilir; di ğ er asil isimlerle — d x 2  k (17. 3) le 
kurulmuş  ikinci derece isimlere eklenince as ı l isme genel bir benzerlik 
ifade eden isimler meydana gelir. "Ingilizce„ (Ingiliz); "Türkçe„ (Türk); 
"kad ı nca„ (kad ı n); "gittikçe„ (git -); "oldukça„ (ol -). 

18. 6. — C X 4  k isim prefinali bir çok asli isme C X' k eki ise az 
say ı da ikinci derece baz ı  isimlere eklenir. Eklendi ğ i kelimenin manas ı n ı  
küçültür; aras ı ra da mâna ş iddetlenir veya özelle ş ir. " Evcik „ ( Ev ) ; 
"oyuncak„ (oyun, oyna-) ; "k ı sac ı k„ (k ı sa); "Ahmetcik„ (Ahmet); "örüm-
cek„ (örüm, ör-). 

18. 7. — IX 4  k isim prefinali, asil isimlere eklenir; bazan da di ğ er 
grefinallerden sonra gelir. Böylece elde edilen isim, as ı l isimden bazan 
daha genel, bazan da daha özel bir mâna ifade eder. "Dostluk„ (dost); 
"gecelik„ ( gece); "yorgunluk„ ( yorgun, yor -); "ahlaks ı zl ı k„ ( ahlaks ı z, 
ahlak ). 

18. 8. — 1X 4  isim prefinali bir çok asil isimlerle baz ı  tek tük ikinci 
derece isimlere eklenir. Yer ismine eklenince elde edilen kelime oran ı n 
yerlisi manas ı na gelir; ba ş ka isimlere eklenince elde edilen kelimenin 
ekseriya s ı fat, bazan da özel bir manas ı  vard ı r. "Yerli„ (yer); "Filis-
tinli„ (Filistin); "evli„ (ev); "sevimli„ (sevim, sev-) ; "buzlu„ (buz). 

18. 9. —S X 1z isim prefinali, bizim misallerimizde sadece asli isim-
lerden sonra görülüyor. Bununla beraber —s X 4z le kurulmu ş  isimler 
fiil kuran eklerden önce gelebilirler, mesela : "ahlak-s ı zla ş -„ ( ahlak, 
ahlaks ı z) da oldu ğ u gibi —s X 4z prefinali bir ş eyin yoklu ğ unu yahut 
eksikliğ ini ifade eder bazen de de ğ i ş ik bir mâna verir. "kafas ı z„ (kafa); 
"baş s ı z„ (baş ); "a ş ks ı z hayat -  /  tuzsuz yeme ğ e benzer„ III A. 

18. 10. —E isim prefinali tek tük baz ı  asli isimlere eklenir de di ş i-
lik ifade eder. Bununla tezad te ş kil eden isimler erkek isimleri de ğ ildir ; 
öteki Türkçe isimler gibi cins ifade etmezler. "Müdüre„ (Müdür); "ka-
tibe„ (katip). Mamafih "zevce„ nin aksi olan "zevç„ kelimesi cinssiz 
olmaktan ziyade erkek cinsi ifade eder. 

18. 11. — X 4z isim prefinali asli say ı  isimlerine eklenince, say ı n ı n 
birbirine s ı k ı  s ı k ı ya ba ğ l ı  olduğ unu anlat ı r. " İ kiz „ (iki); "üçüz„ (üç). 

18. 12, —T ile biten bir isim prefinal eki de asil isimlere eklenir ; 
böylece elde edilen kelimenin manas ı  asil isim manas ı ndan daha umu-
midir. —T den önce gelen vokaller çe ş it çe ş ittir ; ek olan isme ba ğ l ı -
d ı rlar (bu isimde de vokal de ğ i ş mesi ve metatezis olabilir): "esa:ret„ 
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(esir); "mes?udiyet„ (mes?ut) "ihracat„ (hariç); "nebada:t„ (nebat); 
"hayvanat„ (hayvan). 

18.13 —X 2r X 4  isim prefinali, mekânda izafi bir yer ifade eden baz ı  
tek tük kelimelere ya serbest yahut ayr ı lmaz bir ş ekilde eklenir. "Içeri„ 
( üçüncü ş ah ı s lokativus ekleriyle kurulan " içinde „ gibi kelimelerle 
karşı laş t ı r ı n ); "d ış ar ı „ ( d ışı mdan ve d ış ar ı mdan gibi birinci ş ah ı s lokati-
vus ekiyle kurulmu ş  kelimelerle kar şı laş t ı r ı n ); "yukar ı „ "geri „ 

18.14. — X 4stAn isim prefinali millet adlar ı na yahut görünü ş ü belirli 
baz ı  yer isimlerine eklenir ; ortaya ç ı kan kelime genel olarak yer ismi 
tipindedir. "Macaristan„ ( Macar ) ; " Türküstan „ ( Türk ); " Da ğı stan „ 
( Dağ  ); "kabristan„ ( kabir ) ; "gülüstan„ (gül). 

18.15. İ sim prefinali —iyE k ı smen kendinden önceki eke paraleldir. 
"Türkiye„ ( Türk ). 

18.16. İ sim prefinali —A m E ( imlâya uygun talâffuza göre —hA : 
n E) ya asl ı na uygun ya da özelle ş miş  anlamda, içinde bir ş ey bulunan 
bir yer ismi gösterilen asli isimlere eklenir " kütüpha:ne, kütüpa:ne „ 
( kitap ) ; " ş aira : ne „ ( ş a:ir). 

18.17. - X 4 1t x 4  taklidi [ onomatopieik ] kelimelere eklenir. Bunlara 
serbest çift kelimeler halinde rastlan ı r. "M ı r m ı r söyle- nme!„; kelime tek 
başı na oldumu —X 4It X 4  eki eklenir. " m ı r ı lt ı  ; gürültü; h ı r ı lt ı  ; z ı r ı lt ı  
gibi „. 

BAHIS 19. ISIM SON EKLER1 

İ sim son ekleri iki guruba ayr ı lm ış t ı r (a) mülkiyet zamirleri serisine 
giren ekler ; (b) mülkiyet zamirleriyle birlikte, ismi tamaml ı yan ekler 
olarak kullan ı l ı p da hiçbir zaman mülkiyet ifade etmiyen ekler. Bütün 
isim ekleri, eklendikleri izaft yerlerine göre üç büyük guruba ayr ı l ı rlar : 
(a) bir önceki bahiste gördü ğ ümüz isim prefinalleri; (b) bu bahisteki 
isim son ekleri ; (c) isim prefinalleri, yani isim son eklerinden sonra 
gelen ekler. İ sim postfinalleri ismin halini göstermek için kullan ı l ı rlar 
Bunlar morfologi ve sintaks bak ı m ı ndan bundan önce de ş u nümerolu 
bahislerde incelenmi ş lerdir : 4 (nominativus hali), 5 (genitivus kurulu şu), 
6 ( akkusativus hali ), 7 (ba ğ lama hali), 8 (lokativus hali), 9 (ablativus 
hali), 10 (dativus hali). 

Bütün mülkiyet zamiri son ekleri, ve tek tük baz ı  isim son ekleri 
(19.5, 9, 10) isimleri halini gösteren postfinal eklerden önce gelebilirler. 

19. 1. Mülkiyet zamir ekleri ş unlard ı r : 
T ekil 	 Çoğ ul 

1. Ş ah ı s —X 4 m —X 4 mX 4 z 
2. Ş ah ı s 	 —X 4 n 	 —X 4  nX 4 z 

Üçüncü ş ah ı s —(s) X 4  le gösterilir. Isimlerin ço ğ ulluğu mülkiyet 
zamir ekiyle değ il de hiçbir guruba girmiyen —IX 2  r (bahis 21) ekiyle 
gösterilir. Üçüncü ş ah ı s —(s)X 4  eki ço ğ ul bir isme eklenince üç mânaya 



128 	 C. F. VOGELIN ve M. E. ELLINGHAUSEN 

gelmesi mümkündür: (a) malik olan, tekil üçüncü ş ah ı sla, çoğul isim; 
(b) malik olan' ço ğul üçüncü ş ah ı sla, tekil isim ; (c) malik olan ço ğ ul 
üçüncü ş ah ı sla, çoğ ul isim : mesela "evleri„ (a) "onun evleri„ (b) "on-
lar ı n evi (c) "onlar ı n evleri,,. Ço ğ ul isme birinci ve ikinci ş ah ı s mülki-
yet zamirleri eklenince böyle anlam kar ışı kl ığı  olmaz: "evlerim; evleri-
miz; evlerin, evin„. 

19. 2. Isim sonunda —I: baz ı  asil isimlere eklenir ; elde edilen ke-
lime mâna bak ı m ı ndan hem özelle ş miş  hem de s ıfat mânas ı  alm ış t ı r : 
"asri :,, (as ı r); "hayvani :,, (hayvan); "ka : nuni :,, (kanun). 

19. 3. Isim sonu —? E n eki, baz ı  asit isimlere eklenerek alet 
isimleri yap ı l ı r. Elde edilen kelime, sintaks bak ı m ı ndan söz açan bir 
isim (4.8) veya ba şı nda yap ı  sonu fiili bulunan endosantrik bir cümlede 
s ı fat olarak kullan ı l ı r (4.4) ; "kazâ?en„ "tercihen„ ( fiil kuran ekle kar- 
şı laş t ı r ı n, tercihet- ): "mükâmmelen„ (mükemmel) ); "kaza?en 	üstüme 
mürekkep ak ı târak, pantalonum lekelendi„ [III A]+IA; "tercihen 	onu 
kabul edeceğ im„ Il ; "o yapt ığı  her i ş i.mükmmelen yapar„ HA. 

19. 4. Isim sonu 4 in  sx4 ve —X 4  m t r Ak ekleri aras ı nda göze 
çarpan bir ayr ı l ı k yoktur ; bunlar asil isimlere, çok kere ay ni isme, 
eklenirler, bir vasf ı  biraz yahut da ek alan kelimenin hakiki mânas ı -
n ı n biraz ı n ı  ifade ederler. "K ı rm ı z ı ms ı , k ı rm ı z ı mbrak„ (k ı rm ı z ı ); "ac ı m-
t ı rak„ (ac ı ): "bu k ı rm ı z ı ms ı  k ı ravat ı  nereden ald ı n ı z ?„ II; "yapraklar 
sonbaharda = k ı rm ı z ı mt ı rak bir renk al ı rlar.„ II A ; "a ğ z ı mda ac ı mt ı rak 
bir tat var.,, I A. 

19.5. —r X 2  isim son eki az say ı da baz ı  yön gösteren kelimelere 
eklenir. —r X 2  kelime sonunda ancak isim hali eklerinden önce geldi ğ i 
için yard ı mc ı  isim sonu eki say ı labilir (14.5 ile kar şı laş t ı r ı n). "Burada„ 
(bu); "nereye„ (ne) ; "oradan„ (o): "gazeteci çocuk bu ak ş am nere-
de kald ı .„ V A. 

19.6. —( ş ) X 2  r isim son eki say ı lara eklenerek bu say ı da bir s ı ra 
fikri ifade edilir. Bu eki alan say ı  kelimesi tekrarlan ı r : "birer birer„ 
(bir); "iki ş er iki şer„ (iki); "üçer üçer„ (üç): "o adam ş apkalar ı +birer 
birer kal ı plad ı „ II A. 

19.7. —(y) X 4  fi ile -1 X 2  y X 4  n isim sonu ekleri mevsim adla-
riyle günün birer vaktini gösteren isimlerden sonra gelirler ve s ı ra ile 
ismin ifade etti ğ i zaman ı n ne kadar sürdü ğ ünü belirtirler : "k ışı n„ (k ış ); 
"yaz ı n„ (yaz); "sabahleyin„ (sabah); "geceleyin„ (gece): "k ışı n havalar 
çok so ğ uyunca, kulakl ı k takar ı m„ [IA] + II. 

19.8. —m X 4  ş  ve s X 2  n isim sonu ekleri baz ı  say ı lara eklenir, ve 
elde edilen kelime ek alan say ı n ın on mislini gösterir, (bu arada as ı l 
say ı n ı n son vokali veya vokal konsonu hazfedilir). "altm ış „ (alt ı ); 
"yetmi ş „ (yedi); "seksen„ (sekiz); "doksan„ (dokuz). Di ğ er say ı larla 
on misilleri aras ı nda böyle bir münasebet yoktur ; "iki 2, yirmi 20 ; 
üç 3, otuz 30; dört 4, k ı rk 40 ; beş  5, elli 50; on 10, yüz 100, bin 1000. 
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19.9. - X" ne X' isim son eki say ı lara eklenerek rütbe say ı lar ı  
meydana getirilir "birinci„ (bir); "ikinci„ (iki). 

19.10 Bazen fiilden yap ı lma ekler, asil' isimlerin mandut gurupla-
r ı ndan sonra isim son ekleri olarak kullan ı l ı r. "ertesi„ kelimesinden 
yap ı lan -r tEsi- eki bir misal olarak verilebilir : "cumartesi„ (cuma) ; 
"pazartesi„ (pazar). 

BAHIS 20. F İİ L ISIM HOMON İ MLER İ  [EŞSESLER İ ] 
Bir fiil kökünün, bir fiil gövdesinin veya bir prefinal ekle kurul-

muş  bir fiilin bir isimle ş ekil bak ı m ı ndan ayn ı  olduğ una, mâna bak ı -
m ı ndan da benzedi ğ ine göre, fiil isim homonimleri üç kümeye ayr ı l ı rlar. 
Homonim ş ekiller, morfologi ve sintaks bak ı m ı ndan hem isim hem de 
fiil olarak göz önünde tutulmu ş lard ı r. 

Fiil kökü gibi görünen az say ı da baz ı  kelimeler görünü ş te asit 
isim gibi duran kelimelerle homonimdirler. Böyle kelimelere muhtelit 
kökler denir. 

Müş areket ekiyle kurulmu ş  bir çok fiil gövdeleri (13.3) görünü ş te 
asil isim gibi duran bir tak ı m kelimelerle homonimdirler. Böyle keli-
melere muhtelif gövdeler , denir. 

Baz ı  prefinal eklerle kurulmu ş  fiiller de asit isim gibi duran bir 
tak ı m kelimelerle homonimdirler. Böyle kelimelere girift muhtelit kök-
ler denir. 

20.1. Muhtelit köklerin ş ekli, fiil köküyle asit isimlerinkinin ayn ıd ı r; 
menfi ekten önceki vokal vurgulanmaz. Asit isim i ş ini gören muhtelit 
kök : "boya, boyam, boyac ı „ (18.5). Muhtelit kök "boya„ fiil kökü i ş ini 
görür : "boyar ı m, boyayacak„. 

Misallerimiz aras ı ndaki diğ er muhtelit kökler ş unlard ı r : 
"bak ı r, düz, ek ş i, geç, kuru, koca, sak ı n„. 
İ sim olarak : "ba ğı r—göğüs—bağ r ı m„ fiil olarak : "ba ğı rmaz,,. 
İ sim olarak : "düz„ ; fiil olarak : "düzüy or„ 
İ sim olarak : "ek ş i„ ; fiil olarak : "ek ş imez„ 
İ sim olarak : "geç„ ; fiil olarak : "geçiyor„ 
İ sim olarak : "kuru„ ; fiil olarak : "kurumaz,,. 
İ sim olarak : "koca, kocam„ ; fiil olarak : "kocamaz„ 
İ sim olarak : "sak ı n„ ; fiil olarak : "sak ı n ı yor„ 
20. 2. Muhtelit gövdelerin ş ekli fiil gövdeleriyle, asit isimlerin 

ayn ı dı r. 
İsim olarak : "diki ş , dikiş  makinesi„ ; fiil olarak "diki ş ecekler„ 

—bir arada diki ş  dikecekler—. A ş ağı daki cümlelerde : "güre ş te„ loka-
tivus eki olan bir isimdir ; "giire ş ir„ de muzari eki olmu ş  bir fiildir : 
"Ali güreş te hĞ r-kezi yener„ II A ; "Bay Conz her gece + Türkçe 
dersile güre ş ir„ .VI A 

A. Ü. D. C. F. Dergisi F. 9 
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20.3. Girift muhtelit köklerin ş ekli hem isimlerin hem de a ş a ğı daki 
prefinal eklerle kurulmu ş  fiillerin ayn ı d ı r : muzari [14.1), istikbal (14.3), 
menfi (14.6) ve rivayet (14. 9). 

Girift muhtelif kök "keser„ (14.1) isim olarak : "keserin yenidir„ ; 
fiil olarak : "her sabah ne için, odun kesersin ? „ . 

Girift muhtelit kök gelecek (14.3) a ş ağı daki andosantrik cümlede 
"haftadan„ önce bir isim olarak ve cün ı lenin sonunda da yap ı  sonu 
fiili olarak kullan ı lmış t ı r : "gelecek hafta eve gelecek,,. III. 

"Yaramaz„ a (14.6) paralel baz ı  tek tük girift muhtelit kökler de 
vard ı r : bunlar serbest olarak fiil i ş i görebilirlerse de morfologi bak ı -
m ı ndan isim olarak kay ı tlanm ış t ı r : "yaramaz„ fiil olarak : "yaramaz,,. 

Girift muhtelit kök "okomu ş „ (14.9) fiil olarak : "çok okumu ş lar„ I ; 
isim olarak : "sen ilk bak ış ta okumu ş  bir adama benziyorsun ; fakat 
görünü ş e aldanm ışı m„ III A + III. 

BAHIS 21. SINIFLANDIRILMAMIŞ  EKLER 

Türkçede söz iki ,k ı sma ayr ı l ı r veya iki kelime s ı n ı f ı  vard ı r : fiiller 
ve isimler. Ekler, bu iki kelime s ı n ı f ı na göre a ş ağı ki guruplara ayr ı l ı r-
lar: (a) fiil kalan fiil ve fiil kuran 13 üncü bahisteki ekler (gövde 
ekleri), 14 üncü bahiste •(prefinaller), 15 de (son ekler), 16 da (fiil ku-
ranlar); (b) isim kalan isim ve 17 inci bahiste görülen isim kuran 
ekler (isim kuranlar), 18 inci bahiste (prefinaller), 19 da (son ekler), 
4-10 (isim hali gösteren postfinaller); (c) s ı n ı flanmam ış  ekler. 

Bu son guruptaki ekler (bütün di ğ er türkçe eklerin tam tersine) 
ne fiil, ne fiil kuran ekler, ne isim, ne de isim kuran eklerdir : s ı n ı flan-
m ı yan ekler, serbest olarak gerek isimlere gerek fiillere eklenebilmeleri 
bak ı m ı ndan isim ve fiil s ı n ı flar ı ndaki kelimelerden ayr ı d ı rlar. Isme 
eklendiklerinde isim, isim olarak, fiile eklendiklerinde fiil, fiil olarak 
kal ı r. 

21. 1. S ı n ı flanm ı yan —d x 2  eki isimlere bağ lan ı nca "dahi„ mana-
s ı na gelir ; mudil veya tertipli cümlelerde fiillere eklenince hem tezat 
hem de ilave manas ı  verir. (—d X 2  eki, sadece mudil veya tertipli cüm-
lelerin esas yap ı lar ı nda görülür ; fiillere eklenince —d X 2  vurgusuz bir 
ektir): "ben de bunu bilmiyordum„ II A ; "‘ ı  de büyüktür„ I A ; "on 
sene mektebe gittin de, bir türlü yontulamad ı n.,, III I ; "sevip de sevil-
memektense, sevilmek daha iyidir„ [I] + [I] + A ; "bo ğ ul da kurtulay ı m 1„ 
I -I- I. 

21. 2. S ı n ı flanm ıyan —ki eki bağ landığı  isimlerden ve fiillerden 
sonraki kelimeyi vas ı fland ı r ı r : "bardaktaki ho şuma gider.,, III A. 

—ki bütün isim hali eklerinden ve isim gösteren postfinallerden sonra 
gelirse bu eki alan kelime ba ş ka isim hallerine bir gövde iş i görebilir. Bu-
nunla beraber, fiillere eklendi mi-ki her zaman kelimenin sonunda gelir ve 
-ki den önceki vokal kuvvetle vurgulan ı r. Sözü nakleden bir fiil, genel ola- 
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rak, nakledilen sözlerden sonra gelirse ve böyle bir fiile -ki eklenmi ş se o 
zaman bu fiil ba ş a geçebilir. "Elma ağ ac ı ndaki bütün elmalar ı  yere düş ür-
düm„ II D; "kar şı daki k ı z sana bak ı yor„ III A; "ortadakini görüyorum„ II; 
" hoca demi ş  ki derhal geri gelece ğ im„ I A +1; "bu-gün eve gitmedim 
ki.,, III. 

21. 3. S ı n ı flanm ı yan 	mX 4  eki fiillere eklenince bütün eümleye 
soru mânas ı  verir, cümledeki bir veya bir çok kelimeye eklenince de 
o kelimelerin müsbet veya tersine mânada soruldu ğ unu anlat ı r. 

— m X 4  Cümlede bir isme eklenmi ş se, yahut cümlede sorgu mahi-
yetinde (ne, hangi, kim gibi ) bir kelime varsa — m X 4  ayn ı  cümlede 
ba ş ka bir kelimeye veya fiile eklenir: "hangisini, bald ı rlar ı  m ı  yoksa ba-
caklar ı  m ı  tercihediyorsun?„ Il. 

— mX 4  fiile eklenirken, genel olarak fail olan paradigma eaklitikle-
rinden (15. 1) önce gelir. Mazinin ş art ı nda ise fail son enklitiklerinden 
(15. 2) sonra gelir; — mX 4  den bir önceki vokal kuvvetle vurgulan ı r: 
"Yar ı n türkçe imtihan ı n ı  olacak m ı s ı n?„ II; "geçen ay II evden para 
ald ı n m ı ?„ II. 

— mX 4  sorgu eki her çe ş it kelimeye ba ğ lanabilir, Sorgu eki alm ış  
bir kelimeye — dx 4: (16. 5) yahut — (y) dx 4  (16. 7) getirilir bir mü ş -
tak sorgu fiili kurulabilir: "her zengin aile aristokrat m ı d ı r?„ I A; kala-
bal ı k m ı yd ı ?„ I. 

21. 4. S ı n ı flanm ı yaw. — 1X 2r eki fiillere eklenince ( kelime sonunda 
vurgusuz bir enklitik ek olarak) üçüncü ş ah ı s faillerini çoğ ullaş t ı rmak 
için ve isimlere eklenince de (normal vurgulu ek olarak) üçüncü ş ah ı s 
mülkiyet zamirini yahut da ismin kendisini ço ğ ullaş t ı rmak için kulla-
n ı l ı r. — 1X 2r eki olmadan bir isim, tekil olmaktan ziyade, say ı s ı  belir-
siz bir isimdir: "Sepet,,. 

Kendinden önce bir say ı  s ı fat ı  bulunan isme — 1 X 2 r eklenmez. 
" Sepetler „ fakat, ( üç sepet ) . 

Fail olan kelime bir say ı  s ı fat ı , yahut da —1X 2 r ekiyle ço ğ ulla ş t ı -
r ı lm ış sa, üçüncü ş ah ı s yap ı  sonu fiiline, —1X 2  r eklense de eklenmese de 
olur. " Çingeneler sepet yaparlar „ II A ; " bu sepette yirmi yumurta 
var „ IA. 

Bir çok isim ekleri — 1 X 2  r den önce gelirse de üçüncü ş ah ı s 
mülkiyet zamiri ( 19.1 ), isim hallerini gösteren postfinal ekler, s ı n ı flan-
d ı r ı lmam ış  —ki, —d X 2  ve —mX 4  ekleri, —1X 2 r ço ğ ul ekinden sonra 
gelirler. " Talebeler evlerinde derslerini yaparak, ertesi gün için ha- 
z ı rland ı lar „ I 	[II]. 

Bir çok fiil ekleri —1X 2 r den önce gelir, fakat muzari ş art ı n ı  gös-
termek için kullan ı lan fiile ekli —s x 2  ş art eki, —lx r ten sonra gelir 
ve şuhudi mazi eki —(y) d X 4, ş art veya maziye ba ğ lanm ış sa, —12  r den 
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önce de gelebilir sonra da. " Giderlerse ; gitseydiler ve gitselerdi ; 
gittilerdi „ . 

Eklerin bu olağ anüstü birle ş mesi, vurgusu kuvvetli virgül tonlan-
mas ına da bir misaldir —s X 3  den önceki vokal — s X 2  den sonraki 
vokal veya — s x 2  nin kendisi vurgulanahilir, ( burada son vokalde 
virgüle gösterilen ton muvazene tonudur ) fakat normal birle ş melerde 
—s X 2  gibi ekler önceki morfemin son vokal ı n ı n kuvvetle vurgulanma-
s ı na sebep olur. 

( Bitti ) 

Çevirenler 
SAFFET KORKUT ve VECIHE KILIÇO Ğ LU 


